

အာရှဒေသအတွင်း အမေရိကန်ပြည်ထောင်စု၏ကောင်းမွန်သော စီးပွားရေးပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုနှင့်စပ်လျဉ်း၍ နိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီး
ဗိုက်ကယ် အာ ပွန်ပဲယိုး ပြောကြားချက်

နိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီး ဗိုက်ကယ် အာ ပွန်ပဲယိုး
ထိုင်းလူမှုရေးအသင်း
ဘန်ကောက်မြို့၊ ထိုင်းနိုင်ငံ
ဩဂုတ်လ ၂၊ ၂၀၁၉

ဝန်ကြီး ပွန်ပဲယိုး။ အားလုံးပဲ မင်္ဂလာနံနက်ခင်းပါ။ ပီတာခင်ဗျား... အဆွေတော်ရဲ့ နွေးထွေးတဲ့ မိတ်ဆက်စကားအတွက် ကျေးဇူးတင်ပါတယ်။ ဒါ့အပြင် ကျွန်တော့်ကို ဖိတ်မန္တကပြုတဲ့ ထိုင်းလူမှုရေးအသင်းနဲ့ အဆွေတော်တို့ရဲ့ ဥက္ကဋ္ဌကို ကျေးဇူးတင်ပါတယ်။ ဒီနေ့ဒီခန်းမအတွင်းမှာ ထင်ရှားတဲ့ စီးပွားလုပ်ငန်းရှင်များလည်း ကျွန်တော်တို့နဲ့အတူ ရောက်ရှိနေကြတယ်ဆိုတာကိုလည်းပဲ သိရှိထားပါတယ်။

ထိုင်းနိုင်ငံ အမေရိကန်ကုန်သည်ကြီးများအသင်းရဲ့ ဥက္ကဋ္ဌ ဂရက်ဘက်ရှ်ဆန်ကို ကျွန်တော်အသိအမှတ်ပြုလိုပါတယ်။ ဝက်စ်ပွိုင့် စစ်တက္ကသိုလ်ဆင်းတစ်ဦးဖြစ်တဲ့အတွက်လည်း ဂုဏ်ယူပါတယ်။

အထူးသဖြင့် အမေရိကန်ဆိုင်ရာ ထိုင်းနိုင်ငံ သံအမတ်ကြီး အခုလိုကြွရောက်အားပေးတဲ့အတွက်လည်း ကျေးဇူးတင်ပါတယ်။ ဒီကို တက်ရောက်တဲ့အတွက် ကျေးဇူးတင်ပါတယ် သံအမတ်ကြီးခင်ဗျား။

ဒီအထဲမှာ အကြီးဆုံးဖြစ်တဲ့ အရေးကြီးပုဂ္ဂိုလ်ကတော့ ရှေ့ဆုံးတန်းမှာထိုင်နေတဲ့ ကျွန်တော့်အမျိုးသမီးဖြစ်သူ ဆူဆန် ဖြစ်ပါတယ်။ ကောင်းပါပြီ။ (ရယ်မောသံ)။ ကျွန်တော်ပြောလိုက်တာ တည့်တည့်မှန်သွားတယ်မဟုတ်ဘူးလား။ မှားစရာအကြောင်းမှ မရှိတာကိုး။

ဒီအကြိမ်ဟာ နိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီးအနေနဲ့ ဘန်ကောက်ကို လာရောက်တဲ့ ပထမဆုံးအကြိမ်ဖြစ်ပါတယ်။ ဒီကို အရင်ကလည်း ရောက်ဖူးပါတယ်။ ဒီဒေသကို အကြိမ်ကြိမ်ရောက်ဖူးပါတယ်။ ဒီတစ်ကြိမ် ဒီကိုရောက်လာတာကတော့ တကယ်ကို ထူးထူးခြားခြားပါပဲ။ အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုဟာ ထိုင်းနိုင်ငံနဲ့ ရှည်လျားပြီး နှစ်သက်စရာကောင်းတဲ့ နှစ်ပေါင်း ၂၀၀ သက်တမ်းရှိ ဆက်ဆံရေးကို ပိုင်ဆိုင်ထားပါတယ်။ နောက်ထပ်ရာစုနှစ် နှစ်ခုအထိလည်းပဲ ကျွန်တော်တို့တွေ မိတ်ဆွေရင်းချာနိုင်ငံတွေအနေနဲ့ ဆက်လက် တည်ရှိနေမှာကိုလည်း ကျွန်တော်သိရှိနားလည်ထားပါတယ်။

ကျွန်တော်တို့ ဒီနေ့ရောက်နေကြတဲ့နေရာမှာ ဆောင်ပုဒ်တစ်ခုရှိပါတယ်။ ထိုင်းလူမှုရေးအသင်းရဲ့ ဆောင်ပုဒ်ကတော့ "ပညာဗဟုသုတဟာ မိတ်ဆွေဖြစ်တည်မှုကို ပိုမိုခိုင်မာစေတယ်" ဆိုတာပါပဲ။ အဲဒီအယူအဆနဲ့အတူ ခင်ဗျားတို့တွေကို ဒေသတွင်းမှာရှိတဲ့ စီးပွားရေးပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုအပေါ်မှ ကျွန်တော်ရဲ့ ရှုထောင့်ကို ဒီနေ့မျှဝေပေးလိုပါတယ်။ ကျွန်တော်တို့ရဲ့ ဆက်ဆံရေးရဲ့ ဘယ်အစိတ်အပိုင်းဟာ ပိုပြီးအရေးပါနေတယ်ဆိုတာ ကျွန်တော်မသိပါဘူး။ ဒါဟာ အချိန်ကြာလာတဲ့အမျှ မေ့လျော့နေခဲ့ကြတဲ့ သမိုင်းတစ်ခုဖြစ်ပြီး ကျွန်တော်တို့ရဲ့ အပြန်အလှန်ထားရှိကြတဲ့ အကောင်းဆုံးအကျိုးစီးပွားတွေကို နှလုံးအိမ်မှာ မထားရှိနိုင်တဲ့ သူတွေကြောင့် ပိုမိုဆိုးရွားပြီး ပျက်ယွင်းလာပါတယ်။

ဒါဟာတစ်ချိန်တုန်းက စိတ်ကူးမှန်းဆလို့ မရနိုင်တဲ့ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုတွေ အကြောင်းခြင်းရာတစ်ခုဖြစ်ပြီး အခုအချိန်မှာ ကျွန်တော်တို့အားလုံးအတွက် လုံးဝကို မရှိမဖြစ်တဲ့အရာဖြစ်ပါတယ်။

ဒါဟာ နှစ်ဦးနှစ်ဖက်စလုံး အကျိုးဖြစ်ထွန်းမှုကို တကယ်ရရှိအောင် ကြိုးပမ်းဆောင်ရွက်ခဲ့ကြတဲ့ နိုင်ငံတစ်ခုရဲ့ ဇာတ်ကြောင်းတစ်ခုပါ။ ဒါဟာ အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုနဲ့ အာရှဒေသရဲ့ ချမ်းသာကြွယ်ဝမှုဆိုင်ရာ ဇာတ်လမ်းတစ်ပုဒ်လည်းဖြစ်ပါတယ်။

ဟောဒီ ထိုင်းနိုင်ငံကနေ Anurak မိသားစုရဲ့အကြောင်း ခင်ဗျားတို့ကို ပြောပြပါရစေ။ သိပ်မကြာသေးတဲ့ကာလကပေါ့။ Mr. Anurak ဟာ ဆောက်လုပ်ရေး ကုမ္ပဏီတစ်ခုရဲ့ အလုပ်သမားခေါင်းဆောင်တစ်ယောက်ဖြစ်ပြီး သူ့အမျိုးသမီးကတော့ သူနာပြု တစ်ယောက် ဖြစ်ပါတယ်။ လူလတ်တန်းစား မိသားစုတစ်စုပဲ ဆိုပါတော့။ ဒါတင်မကသေးပါဘူး။ သူတို့အနေနဲ့ တစ်စုံတစ်ခုကို

လိုချင်ဆန္ဒရှိနေခဲ့ကြပါတယ်။ တခြားသော မိသားစုတွေလိုပဲ သူတို့တွေလည်း သူတို့ရဲ့ ကလေးတွေအတွက် တစ်စုံတစ်ခုကို ပိုပြီး လိုချင်ဆန္ဒရှိနေခဲ့ကြတာပါ။ သူတို့ဟာ ကြက်မွေးမြူရေးလုပ်ငန်းလေးတစ်ခုစတင်ခဲ့ပါတယ်။

၂၀၂၀ ခုနှစ် နှစ်ဦးပိုင်းက ထိုင်းနိုင်ငံမှာ ရင်းနှီးမြုပ်နှံမှုပြုလုပ်ခဲ့တဲ့ Cargill ဆိုတဲ့ အမေရိကန်ကုမ္ပဏီဟာ ဒီမိသားစုကို ၂၀၀၆ ခုနှစ်မှာ တွေ့ရှိခဲ့ပါတယ်။

သူတို့တွေဟာ ထုတ်လုပ်မှု တိုးတက်စေဖို့ ကျွမ်းကျင်ပိုင်နိုင်မှုကို တိုးတက်စေဖို့နဲ့ စီမံခန့်ခွဲရေးဆိုင်ရာနည်းလမ်းများနဲ့အတူ သူတို့တွေကို အကူအညီပေးဖို့အတွက် မိသားစုနဲ့အတူ အလုပ်လုပ်ခဲ့ကြပါတယ်။

အမေရိကန်အတူ ပြုလုပ်ခဲ့တဲ့ တွဲဖက်လုပ်ကိုင်မှုဟာ အများကြီးကို အကျိုးဖြစ်ထွန်းခဲ့တာပါ။ ဒီနေ့မှာတော့ အဲဒီရင်းနှီးမြုပ်နှံမှုတစ်ခုဟာ ငါးဆပွားများလာခဲ့ပြီးတော့ သူတို့ရဲ့ လစဉ်လတိုင်း ပျမ်းမျှဝင်ငွေဟာ ဒေါ်လာ ၇၈,၀၀၀ ဖြစ်နေပါပြီ။

ပြီးတော့ သူတို့တွေအနေနဲ့ တိုးတက်မှုတွေကို ဆက်လက်ပြုလုပ်ဖို့ အဆင်သင့်ဖြစ်နေတဲ့အခါ သူတို့တွေအနေနဲ့ အမေရိကန် စီးပွားရေးလုပ်ငန်း နယ်ပယ်ထဲမှာ ခိုင်မာတဲ့ တွဲဖက်လုပ်ကိုင်သူတစ်ဦးကို ရရှိထားပြီးပြီဆိုတာကို သူတို့သိလိုက်ရပါပြီ။

ဒီလို အံ့ဩဘနန်းရှိလှတဲ့ သာယာဝပြောမှုဟာ သိပ်အများကြီး မကြာမြင့်သေးတဲ့ ဒုတိယကမ္ဘာစစ်ကြီး အပြီးမှာ အာရှဒေသကို လွှမ်းမိုးခဲ့တဲ့ ပျက်စီးယိုယွင်းမှုနဲ့ မသေချာမရေတွဲအခြေအနေတို့နဲ့ တော်တော်ကို ခြားနားတဲ့အခြေအနေဖြစ်ပါတယ်။

အဲဒီတုန်းကဆိုရင် အင်ဒို-ပစိဖိတ်ဒေသဟာ သာယာဝပြောတဲ့နေရာတစ်ခုဖြစ်ခဲ့ပါတယ် - ဒီနေ့ ကျွန်တော်တို့ တွေ့ရှိထားတဲ့အရာတွေနဲ့ လုံးဝမတူသလို၊ သာယာဝပြောတဲ့ နေရာတစ်ခု မဟုတ်ခဲ့ပါဘူး။ ဒီဒေသက နိုင်ငံတွေဟာ သူတို့ရဲ့ လမ်းကြောင်းကို တွေ့ရှိဖို့အတွက် ဆယ်စုနှစ်ပေါင်းများစွာလောက်ကြာမြင့်အောင် ကြိုးစားရုန်းကန်ခဲ့ကြရပါတယ်။

အိန္ဒိယနိုင်ငံဟာ ဗြိတိသျှတွေဆီကနေ လွတ်လပ်ရေးရပြီးတဲ့နောက် ပါကစ္စတန်နဲ့ ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်ဟာ ခွဲထွက်သွားခဲ့ပါတယ်။ စင်ကာပူနဲ့ မလေးရှားဟာလည်း လမ်းခွဲခဲ့ကြပါတယ်။ ထိုင်ဝမ်နဲ့ တရုတ်ပြည်မကြီးတို့လည်း ကွဲထွက်ကွားခဲ့ကြပါတယ်။ ကွန်မြူနစ်ဝါဒဟာ ကိုရီးယားကျွန်းဆွယ်ပေါ်ကို ရောက်ရှိလာခဲ့ပြီးတော့ ဗီယက်နမ်နဲ့ အင်ဒိုနီးရှားဆီကိုပါ အရောက်ချီတက်လာခဲ့ပါတော့တယ်။

အခုချိန်မှာတော့ အချိန်ကာလတွေက ဘယ်လိုပြောင်းလဲသွားစေခဲ့ပြီးဆိုတာကို ကြည့်ကြပါဦး-

ဆိုးလ်မြို့ဟာ Samsung နဲ့ LG တို့လိုမျိုး ကမ္ဘာ့အဆင့်မီကုမ္ပဏီတွေရဲ့ ပင်ရင်းနေရာဖြစ်လာပါပြီ။

စင်ကာပူဟာ Facebook ၊ Microsoft ၊ Pfizer နဲ့ ရှေ့နေအများစုအတွက် ဒေသတွင်းမှာ ဌာနချုပ်များသဖွယ် ဖြစ်နေပါပြီ။

ဟန့်ဇင်းမြို့ဟာ မြို့လုံးပတ်လည်နဲ့အမျှ မော်တော်ဆိုက်ကယ်တွေ၊ ကားတွေနဲ့အတူ ဆူညံနေပါပြီ။

ဘန်ဂလိုမြို့ဟာ တစ်ကမ္ဘာလုံးအတွက် အိုင်တီနည်းပညာတွေကို ပံ့ပိုးပေးလို့နေပါတယ်။

ထိုင်ပေ တိုင်ပေမြို့ရဲ့ ကောင်းကင်မျော်ရှုခင်း - တိုင်ပေမြို့ရဲ့ ကောင်းကင်မျော်ရှုခင်းကိုတော့ ကမ္ဘာ့အမြင့်ဆုံး အဆောက်အဦးများ ဆယ်စုစာရင်းဝင် Taipei 101 အဆောက်အဦးက လွှမ်းမိုးလို့ရှိနေပါတယ်။

ပြီးတော့လည်း ပေကျင်းနဲ့ ရှန်ဟိုင်းမြို့တို့ဟာဆိုရင် စီးပွားရေးအင်အားကြီးမားတဲ့မြို့တွေဖြစ်လာကြပါပြီ။

ဟုတ်ကဲ့သေချာတာပေါ့ အနာဂတ်အတွက် မေးရမယ့် မှန်ကန်တဲ့မေးခွန်းကတော့... ဒီအရာတွေအားလုံး ဘယ်လိုဖြစ်လာခဲ့တာလဲ ဆိုတာပါ။

ဒါဟာ စီးပွားရေးအရ အံ့ဩဘဲနန်း ဖြစ်ရပ်တစ်ခုမဟုတ်ပါဘူး။ တကယ်လည်း ကြိုတင်ပြဋ္ဌာန်းထားတာလည်း မဟုတ်ပါဘူး။

ဒီလို သာယာဝပြောမှုမျိုးဟာ မြေကြီးလက်ခတ်မလွဲလောက်အောင်ကို မှန်ကန်တဲ့အကြောင်းရင်းခံနှစ်ခုကြောင့် ဖြစ်လာခဲ့တာပါ။ အဲဒါကတော့ ကုန်သွယ်ရေးနဲ့ လွတ်လပ်မှုပါ။

ကျွန်တော်ဟာ တပ်မတော်သားတစ်ယောက်ဖြစ်ခဲ့သူပါ။ ရေတပ်မတော်နဲ့ ပတ်သက်လို့ ချီးမွမ်းခန်းဖွင့်ချင်စရာ သိပ်အများကြီး ပြောလိုတာ မဟုတ်ပေမယ့် အမှန်အတိုင်းပြောရမယ်ဆိုရင်... အင်ဒို-ပစိဖိတ်ဒေသရဲ့ အဓိကသယ်ယူပို့ဆောင်ရေး သင်္ဘောလမ်းကြောင်းတွေကို ယခင်ကရော ယခုအခါမှာပါ အမေရိကန်ရေတပ်သားများကနေ ကာကွယ်စောင့်ရှောက် ပေးနေတာဖြစ်ပါတယ်။ တစ်ကြိမ်တစ်ခါက ကိုလိုနီနိုင်ငံကြီးများက ခင်ဗျားတို့တွေကို အညံ့ခံခိုင်းခဲ့ပေမယ့် အမေရိကန်ပြည်ထောင်စု ကတော့ ခင်ဗျားတို့အတွက် ဘေးကင်းလုံခြုံမှုကို ပေးကမ်းခဲ့ပါတယ်။

စီးပွားရေးအရဆိုဆိုရင် ဒါဟာ အမှန်တရားပါပဲ။ အစိုးရများဟာ တချို့နိုင်ငံဂုဏ်ဆောင်ကုမ္ပဏီတွေကို ဖန်တီးပေးခဲ့ကြတယ်ဆိုတာ မှန်ကန်ပေမဲ့ ဒါဟာ အစိတ်အပိုင်းတစ်ခုသာလျှင် ဖြစ်ပါတယ်။ အစိုးရဦးဆောင်တဲ့ ဖွံ့ဖြိုးကြီးထွားမှုဟာ ခင်ဗျားတို့တွေအတွက် အကန့်အသတ်ကိုသာ ဖြစ်စေပါတယ်။

ဘာဖြစ်လို့လည်းဆိုတော့ အဆုံးသတ်မှာ အစိုးရများက နောက်ပြန်ဆုတ်တဲ့အခါမှ လူသားကြီးပွားတိုးတက်မှုဟာ ဖူးပွင့်ဝေဆာလာမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ လွန်ခဲ့တဲ့ နွေရာသီက အမ်စတာဒန်မြို့ ကမ္ဘာ့စွန့်ဦးတီထွင်သူများ ထိပ်သီးဆွေးနွေးပွဲမှာ ကျွန်တော်ပြောပြခဲ့တဲ့ ပုံသေနည်းကို အင်ဒို-ပစိဖိတ်ဒေသ နိုင်ငံများက လက်ခံကျင့်သုံးခဲ့တဲ့အခါ အင်ဒို-ပစိဖိတ်ဒေသဟာ တကယ်ကို ထိုးတက်သွားပါတော့တယ်။ ဒါက တကယ်ကို ရိုးရိုးရှင်းရှင်းရှိပါတယ်။ ပစ္စည်းဥစ္စာပိုင်ဆိုင်ခွင့်၊ တရားဥပဒေစိုးမိုးရေး၊ အခွန်နှုန်းထားလျော့ချမှုများ၊ အားလုံးမြှင့်ပြီး ဖြေလျော့ထားတဲ့ အစိုးရလုပ်ထုံးလုပ်နည်း စတာတွေပါပဲ။

ဒါဟာ အာရှကျားနိုင်ငံတွေ ဟိန်းဟောက်နီးထလာပြီးတော့ သူတို့ရဲ့ နောက်လိုက်နောက်ပါတွေလည်း ကိုယ့်ခြေထောက်ပေါ် ကိုယ်ရပ်တည်လာကြတာပါပဲ။

ဒီလိုဖြစ်ရပ်ဟာ တရုတ်ပြည်မကြီးမှာတင်မက စင်ကာပူမှာလည်း တကယ်ဖြစ်ခဲ့သလို ထိုင်ဝမ်နဲ့ အခုထိုင်းနိုင်ငံမှာလည်း ဖြစ်လာနေပါပြီ။ ဒေသတွင်းမှာ တည်ထောင်တဲ့ ကုမ္ပဏီများဖြစ်ကြတဲ့ Samsung ၊ Honda ၊ Taiwan Semiconductor ၊ Mahindra & Mahindra, တို့နဲ့ တခြားကုမ္ပဏီအများအပြားလည်း ထွက်ပေါ်လာခဲ့ပါပြီ။

အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုဟာ အဲဒီနေရာမှာ ရှိနေခဲ့ပါတယ်။ ခင်ဗျားတို့တွေရဲ့ စည်ပင်ဖွံ့ဖြိုးမှုကို အထောက်အကူပြုရင်း ထာဝရခိုင်မြဲတဲ့ ဆက်ဆံရေးတွေကို ခိုင်မာစေရင်း ခင်ဗျားတို့နဲ့အတူ အစဉ်အမြဲရှိနေခဲ့ပါတယ်။ ကျွန်တော်တို့တွေဟာ အေပက်ကို တည်ထောင်ခဲ့ကြတယ်။ အာဆီယံနဲ့ မဲခေါင်မြစ်အောက်ပိုင်းဖွံ့ဖြိုးရေးအစီအစဉ် (Lower Mekong Initiative) ကိုလည်း တည်ထောင်ခဲ့ကြတယ်။ ခင်ဗျားတို့နဲ့အတူ အမြဲတောက်လျှောက် တည်ဆောက်ခဲ့ကြတယ်။

အရေးကြီးတဲ့ ကဏ္ဍဖြစ်တဲ့ လူသားအရင်းအမြစ်ကဏ္ဍမှာလည်း ကျွန်တော်တို့တွေ ရင်းနှီးမြုပ်နှံခဲ့ပါတယ်။ ကျွန်တော်တို့ရဲ့ ပညာရေး အစီအစဉ်တွေနဲ့ တက္ကသိုလ်တွေဆီကနေ အာရှခေါင်းဆောင်တွေအများအပြားကို ပြုစုပေးထောင်ပေးခဲ့ပြီး ဒေသခေါင်းဆောင်တွေ အဖြစ်ကနေ နိုင်ငံခေါင်းဆောင်များအဖြစ်ကို ရောက်ရှိစေခဲ့ပါတယ်။

ပြီးတော့ ကျွန်တော်တို့ရဲ့ အရေးအပါဆုံး သံအမတ်များဖြစ်တဲ့ (ပုဂ္ဂလိက စီးပွားရေးလုပ်ငန်းများဟာ) ကျွန်တော်တို့ရဲ့ နှစ်ဦးနှစ်ဖက် အကျိုးစီးပွားနဲ့အတူ ရှင်သန်ကြီးထွားလာခဲ့ကြပါတယ်။ Cargill နဲ့ ပတ်သက်တဲ့အကြောင်းကို ခင်ဗျားတို့ကို ပြောပြပြီးပါပြီ။ Texas Instruments ကုမ္ပဏီဟာ ဖိလစ်ပိုင်နိုင်ငံမှာ ဘယ်လိုအခြေအနေမျိုးကို ရရှိထားပြီးတော့ Chevron ကုမ္ပဏီဟာ ဒီဒေသမှာ ဘယ်လိုအောင်မြင်မှုကို စတင်လိုက်တယ်ဆိုတာကို လေ့လာကြည့်ကြပါ။

ဒီကနေ့မှာ အမေရိကန်ကုမ္ပဏီပေါင်း ၄၂၀၀ ကျော်ဟာ အာဆီယံဒေသအတွင်းမှာ လည်ပတ်နေကြပြီး ဒေသတွင်းက လူသန်းပေါင်းများစွာကို အလုပ်ခန့်အပ်ခြင်း၊ သင်တန်းပေးခြင်းနဲ့ ရင်းနှီးမြုပ်နှံခြင်းတွေကို ပြုလုပ်နေပါတယ်။ အမေရိကန်

ကုမ္ပဏီတွေကနေ ဒေသအတွင်းမှာ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံထားတဲ့ ပမာဏဟာ အမေရိကန်ဒေါ်လာ တစ်ထရီလီယံကျော်ရှိပါတယ်။ အခုလိုမျိုး ရင်းနှီးမြှုပ်နှံတဲ့နိုင်ငံ ပြောရရင် အဲဒီလောက်နီးနီး ရင်းနှီးမြှုပ်နှံတဲ့နိုင်ငံတောင်မရှိပါဘူး။

သူတို့ပြောတာကတော့ အနည်းဆုံး အမေရိကမှာတောင်မှ အဲဒီငွေကြေးရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုလုပ်မှာမဟုတ်ဘူး။ အခြားတစ်နေရာရာမှာတော့ ဖြစ်ကောင်းဖြစ်နိုင်ပါတယ်။ ဒါပေမဲ့ ကျွန်တော်ပြောပြလိုတာက... အစိုးရတွေအနေနဲ့ အဲဒီလိုအခြေအနေမျိုးရရှိလာစေဖို့ ဒေသတွင်းမှာရှိတဲ့ အခြေအနေတွေကို ချမှတ်ဖော်ဆောင်ရာမှာ ကြိုးကြိုးစားစား ဆောင်ရွက်မှပဲ အဲဒီငွေတွေက ဒီဒေသအတွင်းမှာလာပြီး အခြေတည်မှာဖြစ်ပါတယ်။ ပြီးတော့ ဒီနေ့ပြုလုပ်မယ့် အစည်းအဝေးတွေမှာ အစိုးရနဲ့ စီးပွားရေးလုပ်ငန်း ကုမ္ပဏီခေါင်းဆောင်တွေကနေ သာယာဝပြောမှုကို ဒီထက်မက ရရှိစေဖို့အတွက်နဲ့ ပတ်သက်ပြီး ပြောဆိုကြပါလိမ့်မယ်။ အင်ဒို-ပစိဖိတ် စီးပွားရေးဖိုရမ်ကို ဒီနိုင်ငံဘာလကျရင် ဘန်ကောက်မှာပဲ ပြုလုပ်ကျင်းပဖို့ရှိပါတယ်။

ဒီအတွက် ကျွန်တော်တို့တွေ ဂုဏ်ယူဝမ်းမြောက်ရပါမယ်။ ဒါဟာ တကယ့်ကို ကြီးကျယ်တဲ့အကြောင်းအရာတစ်ခုဖြစ်ပြီးတော့ ထိုင်းပြည်သူတွေအနေနဲ့ ပထမဆုံးကြုံတွေ့ရမယ့် အခမ်းအနားဖြစ်ပါတယ်။

ဆင်းရဲမွဲတေမှုနှုန်းဟာ ၁၉၈၆ ခုနှစ်မှာ ၆၇ ရာခိုင်နှုန်းရှိခဲ့ရာကနေ ၂၀၁၇ ခုနှစ် ၇.၈ ရာခိုင်နှုန်းအထိ ကျဆင်းသွားခဲ့ပါတယ်။ ဒါဟာ မှတ်ကျောက်တင်စရာ ဖြစ်ပါတယ်။ ထိုင်းနိုင်ငံရဲ့ စီးပွားရေးဟာ ကမ္ဘာမှာအဆင့် ၂၀ မြောက် အကြီးဆုံးဖြစ်ပါတယ်။ ဒါကိုစဉ်းစားကြည့်ပါ။

အရှေ့တောင်အာရှမှာရှိတဲ့ နိုင်ငံကြီးငယ်ဟူသမျှကို ဒီလိုမျိုး ကြီးထွားတိုးတက်မှုနှုန်းတွေ ရရှိစေချင်ပါတယ်။ ပြီးတော့ ကျွန်တော်တို့သိရှိထားတာက... ဒေသတွင်း သာယာဝပြောမှုဟာ ဆန်းသစ်တီထွင်မှု၊ ကောင်းမွန်သော စီမံအုပ်ချုပ်မှု၊ တရားဥပဒေစိုးမိုးရေးတို့နဲ့ ယှဉ်တွဲလျက်ရှိနေတယ်ဆိုတာကို တွေ့မြင်ခဲ့ရပြီးဖြစ်တဲ့အတွက် ကျွန်တော်တို့ သိရှိထားပါတယ်။

ဒါ့အပြင် သမ္မတထရမ်အစိုးရဟာ အရှေ့တောင်အာရှနိုင်ငံတိုင်းရဲ့ အချုပ်အခြာအာဏာ၊ ကြံ့ခိုင်မှုနဲ့ သာယာဝပြောမှုတို့အတွက် ရည်သန်ဆောင်ရွက်နေပါတယ်။ ဒါတွင်မကသေးကပါဘူး။ ဒီနေရာမှာရှိတဲ့ ကျွန်တော်တို့ရဲ့ ဆက်ဆံရေးကို ခိုင်မာအားကောင်းပြီး ကျယ်ပြန့်လာစေဖို့လည်း အလိုရှိပါတယ်။

အခြားတစ်ပါးပြောဆိုတဲ့သူကို မယုံကြည်ကြပါနဲ့။ လွန်ခဲ့တဲ့ နှစ်နှစ်က သမ္မတထရမ်ဟာ အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုအနေနဲ့ စီးပွားဆက်ဆံမှုတွေကို ချိတ်ဆက်ဖို့အတွက် ပြန်လည်ကတိပြုခဲ့ပြီးတော့ အောင်မြင်မှုအတွက် ပုံသေနည်းကို သမိုင်းက ဖော်ထုတ်ပေးခဲ့ပါတယ်။ အဲဒီအကြောင်းအရာဟာ ကျွန်တော်ဖော်ပြခဲ့တဲ့ အရာတစ်ခုပါပဲ။ အဲဒီလွတ်မြောက်မှုဟာ နုပျိုဆန်းသစ်စေခြင်းရဲ့ အရင်းအမြစ်အမှန်ဖြစ်တယ်ဆိုတာကို အဆုံးသတ်မှာ သိရှိလာပါပြီ။ ကျွန်တော်တို့ဟာ တရားဥပဒေစိုးမိုးရေး၊ ပွင့်လင်းလွတ်လပ်မှု၊ ပွင့်လင်းမြင်သာမှု၊ ကောင်းမွန်သော စီမံအုပ်ချုပ်မှု၊ နိုင်ငံတိုင်းအနေဖြင့် တစ်နိုင်ငံချင်းစီ အချုပ်အခြာအာဏာကို လေးစားတန်ဖိုးထားမှု၊ စစ်မှန်သော တွဲဖက်လုပ်ကိုင်ဆောင်ရွက်မှုတို့ရဲ့ ပင်မတန်ဖိုးထားမှုတွေပါဝင်တဲ့ လွတ်လပ်ပြီး ပွင့်လင်းတဲ့ အင်ဒို-ပစိဖိတ်ဒေသဒေသကို အလိုရှိပါတယ်။

ဒီအတွက်ကြောင့်လည်း အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုရဲ့ ဖွံ့ဖြိုးမှုစွမ်းရည်ကို ဘီလီယံ ၆၀ အထိ နှစ်ဆကျော်တိုးစေမယ့် BUILD Act ဥပဒေကို ကွန်ဂရက်မှာ ထောက်ခံအားပေးခဲ့ကြတာဖြစ်ပါတယ်။

နောက်ဆုံးအနေနဲ့ ပြောရရင် ကျွန်တော်တို့ဟာ ဒီမိုကရေစီကို ယုံကြည်ပါတယ်။ ကျွန်တော်တို့ရဲ့ ထိုင်းမိတ်ဆွေများကိုလည်း ဒီမိုကရေစီစနစ်ကို ပြန်လည်သွားရောက်ဖို့အတွက် မေတ္တာရပ်ခံလိုပါတယ်။

ကျွန်တော်တို့တွေဟာ လူ့အခွင့်အရေးနဲ့ လွတ်လပ်မှုအပေါ်မှာ တန်ဖိုးထားပါတယ်။ ဟောင်ကောင်မှာ လက်ရှိဖြစ်နေတဲ့ မငြိမ်သက်မှုတွေကနေ အုပ်ချုပ်ခံပြည်သူတွေရဲ့ စိတ်ဆန္ဒနဲ့ အသံကို ကြားသိရမှာဖြစ်ပါတယ်။

ကျွန်တော်တို့ဟာ လွတ်လပ်မှုတတဲ့ ကုန်သွယ်ရေးကိုပဲ လိုလားတာဖြစ်ပြီး ယှဉ်ပြိုင်မှုကို အားနည်းယိုယွင်းစေတဲ့ ကုန်သွယ်ရေးမျိုးကို အလိုမရှိပါဘူး။

ကမ္ဘာတစ်ဝန်းမှာ ရင်းနှီးမြုပ်နှံမှုမလုပ်ရသေးတဲ့ ပုဂ္ဂလိကရင်းနှီးမြုပ်နှံမှု ဒေါ်လာထရီလီယံပေါင်းများစွာကို ဒီဒေသအတွင်းမှာ ထည့်သွင်းအလုပ်လုပ်စေလိုပါတယ်။ ကျွန်တော်တို့တွေ တွေ့မြင်ခဲ့ရပြီးပါပြီ။ ပုဂ္ဂလိကရင်းနှီးမြုပ်နှံသူများအနေနဲ့ဆိုရင် ဘယ်နိုင်ငံမှာမဆို တံတားတွေနဲ့ ဆိပ်ကမ်းတွေ ဒါမှမဟုတ် လျှပ်စစ်ဓာတ်အားလိုင်းတွေကို ဘယ်အစိုးရထက်မဆို အဆအများအပြား ငွေကြေးအင်အားပိုမိုစိုက်ထုတ်နိုင်ပါတယ်။

ကျွန်တော်တို့ရဲ့ ရင်းနှီးမြုပ်နှံမှုတွေဟာ အစိုးရတစ်ရပ်ရပ်အတွက် အလုပ်မလုပ်ပေးပါဘူး။ နိုင်ငံရေးပါတီတစ်ခုခု ဒါမှမဟုတ် နိုင်ငံရဲ့ အထက်တန်းလွှာလူတန်းစားရဲ့ ရည်မှန်းချက်တွေအတွက် လာပြီး အလုပ်လုပ်တာ မဟုတ်ပါဘူး။

ကျွန်တော်တို့ရဲ့ နိုင်ငံအချုပ်အခြာအာဏာကို လမ်းခင်းဖို့အတွက် လမ်းတွေကို ဖောက်လုပ်နေတာမျိုး လုံးဝမဟုတ်ပါဘူး။ သစ္စာရှိမှု နယ်ပယ်ကွာဟချက်ကို ကျဉ်းမြောင်းပိတ်ပင်စေဖို့ရာ တံတားတွေအတွက် ငွေကြေးထည့်ဝင်တာ မဟုတ်ပါဘူး။

စားသုံးသူများနဲ့ နိုင်ငံသားများကို အကျိုးဖြစ်ထွန်းစေမယ့် အရည်အသွေးမြင့်အလုပ်ကို ပြုလုပ်ပေးဖို့အတွက် ကျွန်တော်တို့ရဲ့ ကုမ္ပဏီများကို မက်လုံးပေးဆွဲဆောင်ထားပါတယ်။

ကိုယ့်ကိုကိုယ် မေးကြည့်ပါဦး။ တကယ်တမ်းမှာ ပြည်သူတွေရဲ့ အကျိုးစီးပွားကို ဘယ်သူတွေက ပထမဆုံး ထည့်သွင်းစဉ်းစားတာလဲ။ ခင်ဗျားတို့ရဲ့ အချုပ်အခြာအာဏာကို အလေးထားတဲ့ ကုန်သွယ်ရေးအင်အားလား ဒါမှမဟုတ် ခင်ဗျားတို့ရဲ့ အချုပ်အခြာအာဏာကို ကွဲရဲ့ပုတ်ခတ်နေသူလား။

ကိုယ့်ကိုကိုယ် မေးကြည့်ပါဦး။ ဆန်းသစ်တီထွင်မှုနဲ့ ပြုပြင်ပြောင်းလဲရေးကို ဘယ်သူတွေက ပြုစုပျိုးထောင်နေလဲ။ ပုဂ္ဂလိကပိုင်ကုမ္ပဏီတွေကလား နိုင်ငံပိုင်လုပ်ငန်းတွေကလား။

ကိုယ့်ကိုကိုယ် မေးကြည့်ပါဦး။ တကယ်တမ်းကျရင် ကိုယ်ပိုင်ဖူလုံပြည့်ဝမှုနဲ့ အမှီအခိုကင်းလွတ်မှုကို ဘယ်သူတွေက အားပေးတိုက်တွန်း လေ့ရှိသလဲ။ ခင်ဗျားတို့ရဲ့ စားသုံးမှုလိုအပ်ချက်တွေကို ဖြည့်ဆည်းဖို့ ကြိုးစားနေတဲ့ ရင်းနှီးမြုပ်နှံသူတွေဖြစ်မလား ဒါမှမဟုတ် ခင်ဗျားတို့ကို အကြွေးထောင်ချောက်ထဲ သွင်းနေတဲ့သူတွေဖြစ်မလား။

အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုဟာ ကမ္ဘာ့ အခိုင်မာဆုံး စီးပွားရေးကို ယနေ့အခါမှာ ပိုင်ဆိုင်ထားပြီးတော့ ကျွန်တော်တို့ရဲ့ စားသုံးသူတွေဟာ ခင်ဗျားတို့ရဲ့ ထုတ်ကုန်များရဲ့ ဝယ်လိုအားကို မောင်းနှင်လျက်ရှိပါတယ်။ တစ်ဖက်ကို ကြည့်လိုက်ရင်တော့ တရုတ်ရဲ့ စီးပွားရေးဟာ အခြေအနေတစ်ခုထဲကို ဝင်ရောက်နေပါတယ်။ တိုးတက်မှုအမြဲတမ်းနွေးကွေးနေတဲ့ အခြေအနေတစ်ခုပေါ့။

တရုတ်နိုင်ငံရဲ့ ပြဿနာတွေဟာ နိုင်ငံတွင်းပြဿနာပါ။ ဒါပေမဲ့ တရုတ်ရဲ့ မျှတမှုမရှိတဲ့ ကုန်သွယ်ရေးအပေါ်မှာ သမ္မတထရမ်ရဲ့ ထိပ်တိုက်ရင်ဆိုင်မှုဟာ သူတို့တွေအတွက် အလင်းပြသလိုက်သလို အထောက်အကူပြုခဲ့ပါတယ်။ ကျွန်တော်တို့တွေရဲ့ ကုန်သွယ်ရေး ပြဿနာကိစ္စရပ်ဖြေရှင်းမှုကို မြန်နိုင်သမျှမြန်စေလိုပါတယ်။ သမ္မတကြီး ထရမ်တောင်းဆိုတဲ့ အချက် (ကျွန်တော်တို့အားလုံး အလိုရှိတဲ့အချက်) ကတော့ တရုတ်နိုင်ငံအနေနဲ့ အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုကိုတင်မဟုတ်ဘဲ အားလုံးနဲ့အတူ တစ်ပြေးညီ ယှဉ်ပြိုင်ရတဲ့ အနေအထားမျိုးနဲ့ ယှဉ်ပြိုင်စေလိုတာပဲဖြစ်ပါတယ်။ ဒီလုပ်ရပ်ဟာ ကျွန်တော်တို့ကိုချည်းပဲ အကျိုးဖြစ်ထွန်းစေမှာ မဟုတ်သလို ခင်ဗျားတို့အပေါ်မှာရော ကမ္ဘာ့ကုန်သွယ်ရေးစနစ်အပေါ်မှာပါ အကျိုးဖြစ်ထွန်းစေမှာဖြစ်ပါတယ်။

စမ်းသပ်ချိန်ကာလကို ရပ်တန့်စေခဲ့တဲ့ မော်ဒယ်ပုံစံကို အသုံးပြုရင်း၊ ဒီဒေသအတွင်းမှာ အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုကို ဒေသတွင်း အင်အားတစ်ရပ် ဖြစ်စေခဲ့တဲ့ ပုံသေနည်းကို အသုံးပြုပြီး ပိုပြီးစည်းစည်းလုံးလုံး လုပ်ဆောင်ဖို့အချိန် ကျရောက်လာပါပြီ။

ကုလသမဂ္ဂဒေသ အချက်အလက်ဆိုင်ရာ ခွဲခြမ်းစိတ်ဖြာမှုတစ်ရပ်က ခန့်မှန်းတွက်ချက်တာက ၁၉ ရာစုကတည်းကနေ ပထမဆုံး အကြိမ်အဖြစ် ၂၀၂၀ ခုနှစ်မှာ အာရှနိုင်ငံများရဲ့ စီးပွားရေးဟာ ကျန်ရှိတဲ့ ကမ္ဘာ့အစိတ်အပိုင်းများထက် ပိုပြီးကြီးမား လာလိမ့်မယ် ဆိုတာပဲဖြစ်ပါတယ်။ တကယ်တော့လည်း အာရှရဲ့ လူလတ်တန်းစားဟာ တဟုန်ထိုးထိုးတက်များပြားလာခဲ့ပါတယ်။ အာရှဒေသဟာ ရင့်ကျက်တည်ငြိမ်လို့လာခဲ့ပါပြီ။ ဒီလိုအသီးအပွင့်တွေကိုကျွန်တော်တို့တွေက အခုကာကွယ်ရပါတော့မယ်။

တရားမျှတမှုရှိရှိ ကုန်သွယ်မှုကို ဆက်လက်ပြုလုပ်ကြပါစို့။

နိုင်ငံနဲ့ ပြည်သူတွေရဲ့ အချုပ်အခြာအာဏာအတွက် ရပ်တည်ပေးကြပါစို့။

ဒီနေ့အစီအစဉ်ကို အပြီးသတ်တဲ့အခါ ခင်ဗျားတို့ရဲ့စိတ်တွင်းမှာရှိတဲ့ မေးခွန်းများဖြေဆိုဖို့နဲ့ ကိစ္စရပ်တွေအကြောင်းပြောဆိုဖို့ မျှော်လင့်ထားပါတယ်။ အဆုံးသတ်ရရင် ဒီစိတ်ကူးစိတ်သန်းများကို ဘန်ကောက်မှာပဲ အဆိုပြုကျင့်သုံးခဲ့တာဟာ ဘယ်လောက်အထိ အဆင်ပြေလိုက်သလဲဆိုတာကိုတော့ဖြင့် ကျွန်တော်စဉ်းစားမိပါပြီ။ ထိုင်းနိုင်ငံဟာ ကျွန်တော်တို့ရဲ့ သက်တမ်းအရင့်ဆုံး မဟာမိတ်ပြုထားတဲ့ အာရှမိတ်ဖက်နိုင်ငံဖြစ်ပါတယ်။ ခင်ဗျားတို့ဟာ ခင်ဗျားတို့ရဲ့ လွတ်လပ်မှုကို ဂုဏ်ယူဝင့်ကြားစွာ ထိမ်းသိန်းနိုင်ခဲ့ပါတယ်။

ခင်ဗျားတို့ရဲ့ အချုပ်အခြာအာဏာနဲ့တကွ အမျိုးသားကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ကို ထိမ်းသိန်းနိုင်ခဲ့ပါတယ်။

ပြီးတော့ အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုနဲ့ သူပြည်သူတွေကလည်း ရာစုနှစ်နှစ်ခုကျော်ကြာထိ ခင်ဗျားတို့ရဲ့ နိုးကြားရှင်သန်မှုကို ဂုဏ်ယူစွာ အားပေးထောက်ပံ့ခဲ့ပါတယ်။

၁၈၃၅ ခုနှစ်မှာ ဒန် ဘီရို ဘရက်ဒလေ ဆိုတဲ့ ဆရာဝန်တစ်ယောက်ဟာ ထိုင်းဘုရင့်နိုင်ငံကို ခရစ်ယာန်သာသနာပြုဖို့အတွက် ပထမဆုံးရောက်ရှိခဲ့ပါတယ်။

ဒေါက်တာ ဘရက်ဒလေ ဟာ အနောက်တိုင်း ဆေးပညာကျင့်သုံးမှုများကို သူနဲ့အတူ ယူဆောင်လာခဲ့သူဖြစ်ပြီး ဘုရင့်တရားရုံးအတွက် တာဝန်ထမ်းဆောင်ခဲ့သူပါ။ သူဟာ ထိုင်းအိမ်ရှေ့မင်းသားရဲ့ နာမကျန်းမှုကို ကုသမှုအပြီးမှာ ထိုင်းဘုရင့်အလောင်းအလျာရဲ့ ယုံကြည်မှုနဲ့ မိတ်ဆွေရင်းချာဖြစ်တည်မှုကို ရရှိတည်ဆောက်နိုင်ခဲ့ပါတယ်။

သူဟာ ထိုင်းဘာသာပုံနှိပ်စက်ကို ပထမဆုံးယူဆောင်လာခဲ့ပြီးတော့ ပထမဆုံးသတင်းစာဖြစ်တဲ့ "The Bangkok Recorder" ကို တည်ထောင်ခဲ့ပါတယ်။

အရေးအကြီးဆုံးကတော့ သူဟာ မိတ်ဆွေရင်းချာဖြစ်မှုကို ဖြစ်ပေါ်စေခဲ့တဲ့ ပညာဗဟုသုတကို ယူဆောင်လာခဲ့သူဖြစ်ပါတယ်။

ဒန် ထားရစ်ခဲ့တဲ့ အမွေအနှစ်တွေဟာ အဲဒါထက်မက ပိုပြီးကြီးမားတဲ့အပြင် အဲဒီမှာတင် ရပ်နေတာမဟုတ်ပါဘူး။

သူ့ရဲ့ သမီးဖြစ်တဲ့ ဆိုဖီယာ ဟာ မိန်းကလေးများအတွက် ပညာရေးအခွင့်အလမ်းများကို ပေးကမ်းနိုင်ဖို့အတွက် သူမရဲ့အိမ်အတွင်းမှာ စာသင်ကျောင်းငယ်တစ်ခုကိုလည်း ဖွင့်လှစ်ခဲ့ပါသေးတယ်။ အခုဆိုရင်တော့ ထိုင်းနိုင်ငံမှာ Dara Academy လို့ လူအများ လေးစားခံရတဲ့ ပုဂ္ဂလိက ကျောင်းတစ်ကျောင်းဖြစ်နေပါပြီ။

ဒီအချက်နဲ့ ပတ်သက်တဲ့ပုံပြင်ဆန်တဲ့အကြောင်းအချက်တွေကို ပြောရမယ်ဆိုရင်... ရာစုနှစ်နဲ့ချီပြီး အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုရဲ့ လက်ဆင့်ကမ်းပေးခဲ့တဲ့ အမွေအနှစ်ဟာ ကျွန်တော်တို့ရဲ့ တွဲဖက်လုပ်ကိုင်ဆောင်ရွက်မှုဖြစ်ခဲ့ပြီးတော့... ကျွန်တော်တို့အစိုးရကနေတစ်ဆင့် ဆောင်ရွက်ခဲ့တာမျိုး မဟုတ်ခဲ့ပါဘူး။

အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုဟာ နှစ်ဖက်အကျိုးရှိစေမယ့်အရာတွေကို တည်ဆောက်ပါတယ်။

ဒါကို ကျွန်တော်တို့က ရေရှည်တည်မြဲအောင် တည်ဆောက်ကြပါတယ်။

သမ္မတထရမ်နဲ့ ကျွန်တော်တို့ အစိုးရအဖွဲ့ဟာ အဲဒီကတိကဝတ်ကို ဆက်လက်ထိန်းသိမ်းသွားမှာဖြစ်ပါတယ်။

ဘုရားသခင်ကောင်းချီးပေးပါစေ၊ ခင်ဗျားတို့ဆီက မေးခွန်းမေးမြန်းမှုတွေကို ဖြေဆိုဖို့မျှော်လင့်ထားပါတယ်။

ဒီမနက်ခင်းမှာ ကျွန်တော်နဲ့အတူ ရှိနေပေးကြတဲ့အတွက် အားလုံးကို ကျေးဇူးတင်ပါတယ်။ (လက်ခုပ်သံများ)

မစ္စ အာမင်း။ မင်္ဂလာနံနက်ခင်းပါ ဝန်ကြီးပွဲပဲယိုး။ တတိယမြောက်အာရှ ခရီးစဉ်က ကြိုဆိုပါတယ်။ အဲဒီခရီးစဉ်က စောစောကပြောဆိုထားတဲ့ ဒီဒေသအပေါ်ထားရှိတဲ့ ကတိကဝတ်ပြုမှုကို ပြသရာရောက်ပါတယ်ရှင်။

အရှေ့တောင်အာရှဒေသနဲ့ အာရှဒေသနဲ့အတူ ဆက်ဆံရေးတွေ၊ နက်ရှိုင်းတဲ့ ကုန်သွယ်ရေးတွေကို တည်ဆောက်တဲ့အကြောင်းကို လူကြီးမင်းပြောဆိုခဲ့ပါတယ်။ ဒီနေ့မနက်မှာပဲ သမ္မတထရမ်ဟာ ဒေါ်လာ ဘီလီယံ ၃၀၀ တန်ဖိုးရှိတဲ့ တရုတ်ကုန်ပစ္စည်းတွေအပေါ်မှာ စည်းကြပ်ခွန် ၁၀ ရာခိုင်နှုန်း ကောက်ခံမယ်လို့ ရည်ရွယ်ကြောင်းသိရှိရပါတယ်။ ဒီလုပ်ရပ်ဟာဖြင့်ရင် ကမ္ဘာ့အတွက်မကောင်းသလို အာရှအတွက်တင်မက အရှေ့တောင်အာရှအတွက်ကော ကောင်းမွန်တဲ့ နမိတ်လက္ခဏာတစ်ရပ်မဟုတ်ပါဘူး။

အဲဒီဆွေးနွေးပြောဆိုမှုတွေအတောအတွင်းမှာ ဘာတွေများ ဖြစ်ပျက်ခဲ့ပါသလဲ။ စက်တင်ဘာလအတွင်းမှာ ဆွေးနွေးပြောဆိုမှုတွေ ပြုလုပ်ဖို့အတွက် အစီအစဉ်တွေရှိတဲ့အတွက်ကြောင့် တစ်စုံတစ်ခုကို အောင်အောင်မြင်မြင်ပြုလုပ်နိုင်ခဲ့တယ်လို့ ပြောဆိုသူတွေ ရှိနေပါတယ်။ အဲဒီအစီအစဉ်တွေကကော ဘယ်လောက်အထိ ဆိုးရွားနိုင်ပါသလဲ။

နိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီး ပွန်ပဲယိုး။ စက်တင်ဘာလအတွင်းမှာ စတင်မယ့် ဆွေးနွေးပြောဆိုမှုတွေရှိနေပါတယ်။ ဒါပေမဲ့ စည်းမျဉ်းစည်းကမ်းတွေနဲ့ ပတ်သက်ပြီး ပြန်ပြောင်းပြောရမယ်ဆိုရင် တရုတ်ပြည်ဟာ အမေရိကန်ပြည်ထောင်စု၊ အာရှနဲ့ အရှေ့တောင်အာရှနိုင်ငံများအပေါ်မှာ ကုန်သွယ်ရေးအကျိုးအမြတ်ထုတ်ယူနေခဲ့တာ ဆယ်စုနှစ်များစွာရှိနေခဲ့ပါပြီ။ ခုအချိန်ကတော့ အဲဒီလုပ်ရပ်ကို ရပ်တန့်ရတော့မယ် အချိန်ကျရောက်လာပါပြီ။ သမ္မတထရမ်ကလည်းပဲ ဒီလုပ်ရပ်ကို ကျွန်တော်တို့ ပြုပြင်ရတော့မယ့်အကြောင်း ပြောဆိုခဲ့သလို ဒီလိုပြုပြင်သွားဖို့အတွက်လည်း ဆုံးဖြတ်ချက်တွေ ချမှတ်ဖို့လိုပါတယ်။ ခင်ဗျား... ဒီမနက်ခင်းမှာ ကြားသိလိုက်ရတဲ့ သတင်းကလည်း ဒါပဲဖြစ်ပါတယ်။ သမ္မတကြီးဟာ ဒီရလဒ်ကို ဖြစ်မြောက်အောင်မြင်ဖို့ ဆုံးဖြတ်ထားပါတယ်။

ကျွန်တော်တို့ တောင်းဆိုရုံနေခဲ့တဲ့အချက်က တကယ့်ကို လွယ်ကူတဲ့ကိစ္စပါ။ တကယ်တမ်းမှာလည်း တရုတ်ပြည်ဟာ ကတိပေးထားတဲ့အတိုင်း မပြုလုပ်ဘဲ ဖောက်ဖျက်ခဲ့ပါတယ်။

မစ္စ အာမင်း။ ဒီလိုဆိုရင် အဲဒီကတိပြုထားတဲ့အရာက ဘယ်လိုအရာမျိုးဖြစ်ပါသလဲ။ Huawei ကုမ္ပဏီဟာ အဲဒီအကြောင်းခြင်းရာထဲမှာ အခရာကျနေတဲ့ အစိတ်အပိုင်းဖြစ်ပါသလား။ အပေးအယူတစ်စုံတစ်ရာများရှိနိုင်မလား။

နိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီး ပွန်ပဲယိုး ။ ဒီလိုသဘောမျိုး မဟုတ်ပါဘူး။ ဒီလိုအကြောင်းအရာမျိုး လုံးဝမဟုတ်ပါ။ ဒီကိစ္စက အဲဒါထက်အများကြီးကို ကြီးကျယ်ပါတယ်။ ဒါဟာဖြင့်ရင် ကမ္ဘာတစ်လွှားမှာ ကျင့်သုံးနေတဲ့ ဗဟိုအဆိုပြုချက်ဖြစ်တဲ့ ကုန်သွယ်ရေးကို ဘယ်လိုနည်းလမ်းနဲ့ ပြုလုပ်ရတယ်ဆိုတဲ့အကြောင်းနဲ့ သက်ဆိုင်တာပါ။ နိုင်ငံတစ်နိုင်ငံအနေနဲ့ ဖွံ့ဖြိုးဆဲအခြေအနေရှိခဲ့တဲ့ အချိန်ကလိုမျိုး ရယူခဲ့တဲ့ ကုန်သွယ်ရေးအကျိုးအမြတ်ကို အဲဒီအခြေအနေကနေ လွတ်မြောက်သွားပြီးတဲ့နောက် ဆက်လက်ရယူနေတာမျိုးက ဖြစ်သင့်ပါရဲ့လား။ တခြားကုန်သွယ်ဖက်နိုင်ငံများက အခွန်စည်းကြပ်မှုကို အဆများစွာ မပြုလုပ်ဘဲ ဒီတစ်နိုင်ငံတည်းက အဆများစွာ စည်းကြပ်မှု ပြုလုပ်နေတယ်ဆိုတာ ဖြစ်သင့်ပါရဲ့လား။ အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုအနေနဲ့ ရင်းနှီးမြုပ်နှံမှုများကို လမ်းဖွင့်ပေးနေချိန်မှာ တရုတ်ပြည်တွင်းမှာရှိတဲ့ အမေရိကန်ကုမ္ပဏီများအပေါ် အခွန်စည်းကြပ်မှုများနဲ့အတူ ကန့်သတ်တားဆီးမှုများပြုလုပ်နေတာတွေကကော ဖြစ်သင့်ပါရဲ့လား။

တကယ်တော့ ကျွန်တော်တို့တောင်းဆိုခဲ့တာတွေအားလုံးဟာ အင်မတန်မှကို ရိုးရှင်းပါတယ်။ ဒါဟာ ရွှေစည်းမျဉ်းစည်းကမ်းလို ခေါ်တဲ့အရာပဲဖြစ်ပါတယ်။ ခင်ဗျားတို့ရဲ့ ရင်သွေးတွေကို သင်ကြားပေးတဲ့အရာပဲ ဟုတ်တယ်မဟုတ်လား။ ထိုက်သင့်လျော်ညီစွာ ပြန်လည်ဖြည့်ဆည်းခြင်းကို ပြုလုပ်ရပါမယ်။ ကျွန်တော်တို့ဟာ မျှတမှု၊ တစ်ပြေးညီဖြစ်မှု၊ အပြန်အလှန်ရှိမှုကို အလိုရှိပါတယ်။ ဒါတွေဟာ အဓိကကျတဲ့ အယူအဆများဖြစ်ပါတယ်။ ကျွန်တော်တို့ ပြောဆိုချင်တဲ့အရာတွေကလည်း ဒါတွေပါပဲ။ အဲဒီလိုဖြစ်တဲ့အခါ အာရှဟာ ရှင်သန်နေမယ်၊ အရှေ့တောင်အာရှဟာ ရှင်သန်နေမယ်၊ အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုရဲ့ ကမ္ဘာ့ကုန်သွယ်ရေးစနစ်ဟာလည်း ရှင်သန်နေမှာဖြစ်ပါတယ်။ ဒါပေမဲ့လို့ နိုင်ငံတစ်နိုင်ငံအနေနဲ့ သူ့ရဲ့ ကိုယ်ပိုင်ကုန်စည်တွေကို ကာကွယ်ဖို့အတွက်နဲ့ ကာကွယ်ရေးဝါဒကို

အသုံးပြုပြီး အခြားနိုင်ငံများရဲ့ စီးပွားရေးကို ကျဆင်းစေဖို့ရာ ငြင်းဆိုတဲ့ ဝိသမဆန်တဲ့နည်းလမ်းတွေကို အသုံးပြုနေတာကတော့ မဖြစ်နိုင်တဲ့ကိစ္စတစ်ခုပါ။

မစ္စ အာမင်း။ ဘယ်လောက်အတိုင်းအတာထိများ ဖြစ်နိုင်ပါသလဲ။ အရင်ကပဲ ဖြေလျော့ပေးနေပြီးသားဖြစ်တဲ့ တစ်ကမ္ဘာလုံးမှာရှိတဲ့ ပရောဂျက်စီမံခန့်ခွဲရေး အဆောက်အအုံတွေကို မြင်တွေ့နေရပါတယ်။ အကျဇာတ်ကို ဦးတည်နေတဲ့ အလားအလာမျှော်မှန်းချက်တွေကို ပြန်လည်သုံးသပ်မှုပြုလုပ်နေကြတဲ့ နိုင်ငံတွေကို တစ်ကမ္ဘာလုံးမှာတွေ့နေရပါတယ်။ အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုဟာ ကမ္ဘာပေါ်မှာ ဖွံ့ဖြိုးမှုဦးဆောင်နိုင်ငံတစ်နိုင်ငံအနေနဲ့ ကောင်းမွန်တဲ့အခြေအနေတစ်ရပ်မှာရှိနေတာကိုလည်း ကျွန်မထောက်ခံပါတယ်။ ဒါပေမယ့် သမ္မတထရမ်က သူ့အနေနဲ့ တရုတ်ပြည်အပေါ်မှာ အခွန်တွေကို တရကြမ်းကောက်ခံမယ်လို့ ပြောဆိုနေပါတယ်။ အပျက်သဘောဆောင်တဲ့ ဂယက်ရိုက်ခတ်မှုတွေ ရှိနေပါတယ်။

ဝန်ကြီး ပွန်ပဲယိုး။ တရုတ်ပြည်အပေါ်မှာ ဆိုးရွားတဲ့အပြုအမူရဲ့ အပျက်သဘောဆောင်တဲ့ ဂယက်ရိုက်ခတ်မှုတွေက ရှိခဲ့ပါတယ်။

မစ္စ အာမင်း။ အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုအနေနဲ့ ဘယ်လိုမျိုးရှိတယ်လို့ လူကြီးမင်းအနေနဲ့...

ဝန်ကြီး ပွန်ပဲယိုး။ ဒီခန်းမအတွင်းမှာရှိတဲ့ စီးပွားရေးလုပ်ငန်းကုမ္ပဏီတွေမှာလည်းပဲ အပျက်သဘောဆောင်တဲ့ ဂယက်ရိုက်ခတ်မှုတွေရှိနေကြတာပါပဲ။ ကျွန်တော်တို့က ဒါကို ပြုပြင်ဆောင်ရွက်ရမှာပါ။

မစ္စ အာမင်း။ လူကြီးမင်းတို့အနေနဲ့ အရေးပါတဲ့ကဏ္ဍတစ်ခုလို အသုံးပြုနေတဲ့ အမေရိကန်ပြည်ထောင်စု နိုင်ငံခြားရင်းနှီးမြှုပ်နှံရေး ကော်မတီကနေတဆင့် အထူးသဖြင့် တရုတ်ကုမ္ပဏီတွေအပေါ်မှာ စိစစ်တဲ့လုပ်ဆောင်မှုတွေကို ပိုပြီးဆောင်ရွက်လာနေပါတယ်။ Bloomberg ကမ္ဘာလုံးဆိုင်ရာ စီးပွားရေးကိန်းဂဏန်း အချက်အလက်များကို ကြည့်လိုက်ရင်လည်း အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုအတွင်းမှာ ဒေါ်လာ ဘီလီယံ ၇၅၀ တန်ဖိုးရှိတဲ့ တရုတ်ကုမ္ပဏီပေါင်း ၁၇၃ ခုလောက်ရှိတာကို တွေ့ရမှာပါ။ လူကြီးမင်းအနေနဲ့ နိုင်ငံအတွင်း ငွေကြေးတွေ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံဖို့အတွက် စိတ်ဝင်တစားရှိကြတဲ့ ဒီတရုတ်ကုမ္ပဏီတွေကို အပျက်သဘောဆောင်တဲ့ သတင်းစကားမျိုးကို ပေးပို့မှာဖြစ်ပါသလား။

ဝန်ကြီး ပွန်ပဲယိုး။ မဖြစ်နိုင်ပါဘူး။ အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုကို ရောက်ရှိလာတဲ့ အရင်းအနှီးအားလုံးကို နေ့စဉ်နှင့်အမျှ အချိန်ပြည့်ကြိုဆိုနေပါတယ်။ ကျွန်တော်တို့အနေနဲ့ သေချာမှုရှိစေလိုတာက အဲဒီငွေတွေဟာ ဘယ်လိုအကြောင်းရင်းခံနဲ့ အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုကို ရောက်ရှိလာတယ်ဆိုတာကိုပါပဲ။ ကျွန်တော်တို့ သေချာမှုရှိစေချင်တာက ဒီဒေသနဲ့ တရုတ်ပြည်ကို ရောက်ရှိဖို့လိုလားတဲ့ အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုရဲ့ အရင်းအနှီးဟာ မျှတပြီး တစ်ပြေးညီရှိတဲ့ အခြေခံအပေါ်မှာ လုပ်ဆောင်နိုင်ဖို့ဖြစ်သလို အဲဒီအရင်းအနှီးတွေကလည်း အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုရဲ့ အမျိုးသားအကျိုးစီးပွားကို ခြိမ်းခြောက်နိုင်ခြင်း မရှိစေရဘူးဆိုတာပါ။ အဲဒီအချက်တွေက ရိုးရှင်းတဲ့စံနှုန်းသတ်မှတ်ချက်တွေပါ။ ဒါတွေဟာဖြင့်ရင် နိုင်ငံတိုင်းက သူတို့ရဲ့ ကိုယ်ပိုင်အချုပ်အခြာအာဏာကို ကာကွယ်ဖို့လုပ်ဆောင်ဖို့ မဖြစ်အနေလိုအပ်တဲ့အရာတွေလည်း ဖြစ်ပါတယ်။

ပြီးတဲ့နောက် ကျွန်တော်တို့ အမှန်တကယ်ပေးလိုတဲ့ သတင်းစကားကတော့ "အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုကို အရောက်လာပါ။ ကျွန်တော်တို့နဲ့အတူ ပူးပေါင်းလုပ်ဆောင်ပါ။ တရားဥပဒေနဲ့အညီ လုပ်ဆောင်ပါ။ ပွင့်လင်းမြင်သာမှုရှိရှိ လုပ်ဆောင်ပါ။ အဲဒီနိုင်ငံတွေကို ထောက်ခံအားပေးမှုတွေ မပြုလုပ်ပါနဲ့။ နိုင်ငံရေးရည်မှန်းချက်တွေအတွက် ယှဉ်ပြိုင်မှုတွေကို မပြုလုပ်ပါနဲ့။ စီးပွားရေးရည်မှန်းချက်တွေကို ဖန်တီးပါ။ ခင်ဗျားတို့သာ အဲဒီလိုလုပ်မယ်ဆိုရင် များစွာသော တရုတ်ကုမ္ပဏီများအနေနဲ့ အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုကို အရောက်လာကြပြီးတော့ ယှဉ်ပြိုင်ကြပါ။ အလွန်အလွန်လည်း အောင်မြင်ပါလိမ့်မယ် ခင်ဗျား။ အဲဒီလို ကြိုဆိုပါတယ်။

မစ္စ အာမင်း။ တချို့ (သဲကွဲစွာမကြားရ) ပြောကြတာကတော့ အမေရိကန်-တရုတ်တင်းမာမှုတွေရဲ့ အဓိကကျတဲ့အချက်ဟာ အမှန်တကယ်တော့ အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုအနေနဲ့ တရုတ်အပေါ်မှာ ရှုမြင်ပုံလွဲမှားနေတာဖြစ်တယ်လို့ ဆိုပါတယ်။ ဒီနေ့တရုတ်ပြည်ဟာ လွန်ခဲ့တဲ့ နှစ်ပေါင်း ၂၀ ကနဲ့ မတူတော့ပါဘူး။ တရုတ်တွေအနေနဲ့ ပြုပြင်ပြောင်းလဲမှုလုပ်ဖို့လိုအပ်နေပါတယ်။ သူတို့ရဲ့ပြုပြင်ပြောင်းလဲမှုအတွက် ကိုယ်ပိုင်အချိန်လိုအပ်ပါတယ်။ အဲဒီအမြင်တွေအထဲမှာကော အယူအဆများများရှိနေပါသလား။

ဝန်ကြီး ပွန်ပဲယိုး။ ဒါကိုတော့ ကျွန်တော့်အနေနဲ့ ဘယ်လိုပြောရမလဲ... အရင်တစ်ညတုန်းက ဒေါက်တာကစ်ဆင်းဂျားနဲ့အတူ ဆိုခွင့်ရခဲ့ပါတယ်။ သူဟာ အမေရိကန်ပြည်ထောင်စု နိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီးဌာနရဲ့ ၂၃၀ မြောက် အခမ်းအနားကို တက်ရောက်ခဲ့ပါတယ်။ ဒီကိစ္စနဲ့ ပတ်သက်ပြီးတော့ ကျွန်တော်တို့ ဆွေးနွေးခဲ့ကြပါတယ်။ အကြောင်းအရာကတော့ တရုတ်ပြည်အနေနဲ့ သူတို့ရဲ့ စီးပွားရေး ပွင့်လန်းလာတဲ့အခါ မျှတပြီး ပွင့်လင်းမြင်သာရှိစွာနဲ့ ယှဉ်ပြိုင်ကြလာလိမ့်မယ်ဆိုတဲ့အကြောင်းပါ။ ဒါပေမယ့် ဒါတွေဟာ တကယ်ဖြစ် မလာခဲ့ပါဘူး။ ဒီအတွက်ကြောင့်ပဲ ကျွန်တော်တို့အနေနဲ့ တွန်းတိုက်မောင်းနှင်နေကြတာပါ။ ဒါဟာ အခြေခံကျတဲ့ အကြောင်းအရာ အစစ်အမှန်ပါပဲ။

လူကြီးမင်းရဲ့ ပြောဆိုမှုထဲမှာ တရုတ်ပြည်အနေနဲ့ နောက်ထပ်အခွင့်စည်းကြပ်မှုတွေကိုရှောင်လွှဲလို့ရအောင် အခုချိန်မှာ တစ်ခုခု လုပ်ဖို့လိုအပ်မလား လိုအပ်မယ်ဆိုရင် ဘာများဖြစ်နိုင်မလဲ။

ဝန်ကြီး ပွန်ပဲယိုး။ ဟုတ်ကဲ့

မစ္စ အာမင်း။ ပထမဆုံး လုပ်ရမယ့်အဆင့်တစ်ခု ရှိတယ်ဆိုရင်ပေါ့။

ဝန်ကြီး ပွန်ပဲယိုး။ တကယ်တော့ ကျွန်တော်က ကုန်သွယ်ရေးစေ့စပ်ညှိနှိုင်းမှုတွေမှာ တိုက်ရိုက်ပါဝင်နေတဲ့သူတွေမဟုတ်ပါဘူး။ ဒါပေမဲ့ ကျွန်တော်တို့အနေနဲ့ နေရာကောင်းတစ်နေရာမှာ ပြုလုပ်ထားခဲ့တဲ့ သဘောတူညီမှုတစ်ရပ်ရှိခဲ့ဖူးပါတယ်။ ပထမဆုံး ပြောရရင်တော့ သူတို့အနေနဲ့ အဲဒီသဘောတူညီမှုကနေပြန်ပြီး စတင်လို့ရနိုင်ပါတယ်။

မစ္စ အာမင်း။ လူကြီးမင်းဟာ ဟောင်ကောင်နဲ့ ပတ်သက်ပြီးတော့ ထိတွေ့ပြောဆိုခဲ့ပါတယ်။ အစိုးရအနေနဲ့ နားထောင်ဖို့လိုအပ်တယ်ဆိုတဲ့အကြောင်း ပြောဆိုခဲ့ပါတယ်။ အခြေအနေတွေ ပိုမိုဆိုးရွားတဲ့ဖက်ကို ရောက်သွားခဲ့ရင် နယ်စပ်မျဉ်းပေါ်မှာ တပ်ဖွဲ့တွေအစုအဝေးနဲ့ စောင့်ဆိုင်းနေတာမျိုးဖြစ်လာနိုင်တယ်လို့ ယူဆကြတဲ့ အပြစ်တင်မှုတွေရှိနေပါတယ်။ ဒီဖြစ်ပျက်မှုအပေါ်မှာကော ဘယ်လိုရှုမြင်မှုမျိုးပေးချင်ပါသလဲ။

ဝန်ကြီး ပွန်ပဲယိုး။ သမ္မတထရုတ်အနေနဲ့ တော်တော်ကို ရှင်းရှင်းလင်းလင်းရှိတယ်လို့ ထင်မြင်မိပါတယ် ကျွန်တော်တို့အနေနဲ့ တရုတ်အပေါ်မှာတောင်းဆိုတာကတော့ မှန်မှန်ကန်ကန်ဆောင်ရွက်ပေးဖို့ပါပဲ။ နိုင်ငံသားတိုင်းအနေနဲ့ သူတို့ရဲ့ ယုံကြည်ချက်နဲ့ အမြင်တွေကို ဖော်ထုတ်ပြသဖို့အခွင့်အရေးရှိတယ်ဆိုတာကို အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုအနေနဲ့ အလေးထားဆောင်ရွက်ခဲ့တဲ့ အစဉ်အလာရှိပါတယ်။ ဒါဟာ တစ်ကမ္ဘာလုံးနဲ့ သက်ဆိုင်တဲ့ အစဉ်အလာပဲဖြစ်ပါတယ်။ အခုတရုတ်ပြည်မှာ ဖြစ်နေတဲ့ ဟောင်ကောင်အရေးအပေါ်မှာလည်း ဒီသဘောအတိုင်းပါပဲ။

ဟောင်ကောင်မှာဖြစ်နေတဲ့အရေးကိစ္စတွေအားလုံး ငြိမ်းချမ်းတဲ့နည်းနဲ့ ရှေ့ဆက်သွားစေဖို့အတွက်ကိုလည်း ကျွန်တော်တို့ မျှော်လင့်ထားပါတယ်။ ဒီဖြစ်ရပ်ဟာ ဒေသတွင်းက ဘယ်အဖွဲ့အစည်းအတွက်ကိုမှ အပြုသဘောဆောင်တဲ့ လက္ခဏာရပ်မဟုတ်ပါဘူး။ သီးခြားအစိုးရတစ်ရပ်ကို ထောက်ခံသည်ဖြစ်စေ မထောက်ခံသည်ဖြစ်စေ နေရာတိုင်းမှာရှိတဲ့ နိုင်ငံသားတိုင်းဟာ သူတို့အမြင်ကို ဖော်ထုတ်ပြောဆိုခွင့်ရှိလာဖို့အတွက် ကျွန်တော်တို့ မျှော်လင့်ထားပါတယ်။ သူတို့တွေကို ဖော်ထုတ်ပြောဆိုခွင့်ရှိလာဖို့အတွက် ခွင့်ပြုရမှာဖြစ်ပါတယ်။

မစ္စ အာမင်း။ သမ္မတထရုတ်ဟာ ဒီကိစ္စဟာ တရုတ်ကိစ္စရပ်လို့ ရှင်းရှင်းလင်းလင်းပြောခဲ့ပြီးပါပြီ။ ဒါဟာ ဟောင်ကောင်ကိစ္စရပ်ဖြစ်ပါတယ်။ တရုတ်လွတ်မြောက်ရေးတပ်မတော် (PLA) ဟာ ဟောင်ကောင်နယ်စပ်ကို ကျော်ဖြတ်ပြီး ဟောင်ကောင်မြို့ရဲ့ လမ်းမတွေပေါ်မှာ ဝင်ရောက် ဖြေရှင်းတာမျိုးပြုလုပ်သင့်ပါသလား။ အမေရိကန်တွေကကော ရောက်လာဖို့ ရှိလာနိုင်ပါသလား။ တရုတ်အနေနဲ့ သူတို့ရဲ့ ကိုယ်ပိုင်စီရင်ဆုံးဖြတ်မှုကို ပြုလုပ်ပြီး ဟောင်ကောင်ကို ကာကွယ်ဖို့လုပ်လာနိုင်ပါသလား။

ဝန်ကြီး ပွန်ပဲယိုး။ ဒီအစိုးရအုပ်ချုပ်ရေးအဖွဲ့အနေနဲ့ ချီးကျူးစရာကောင်းတာကတော့ ကျွန်တော်တို့အနေနဲ့ တစ်ခုခုကို ပြုလုပ်မယ် မပြုလုပ်ဘူးဆိုတာကို လက်လွန်ခြေလွန်မပြောဆိုတတ်တာပါပဲ။ အဲဒီကိစ္စကို ဒီမနက်ခင်း ဒီနေရာမှာ ကျွန်တော်ပြုလုပ်တော့မှာ ဖြစ်ပါတယ်။

မစ္စ အာမင်း။ (ရယ်မောသံ) ကောင်းပါပြီရှင်၊ စောင့်ကြည့်နေပါမယ် (ရယ်မောသံ)

အခု မြောက်ကိုရီးယားအကြောင်းကို ပြောကြရအောင်ပါ။ သမ္မတထရမ်ဟာ မြောက်ကိုရီးယားနဲ့ အကြိမ်ကြိမ်တွေ့ပြီး ဆွေးနွေးပြောဆိုတာမျိုးတွေ ပြုလုပ်ခဲ့ပါတယ် လို့ထင်ပါတယ်။ ထိပ်သီးအဆင့်ဆွေးနွေးမှုတွေ နှစ်ကြိမ်ပြုလုပ်ခဲ့ပါတယ်။ မြောက်ကိုရီးယားကို လမ်းဖောက်ခဲ့သူပါ။ မြောက်ကိုရီးယားကို ဒီလိုမျိုး သွားရောက်တဲ့ ပထမဆုံး ရာထူးလက်ကိုင် သမ္မတလည်း ဖြစ်ပါတယ်။ သူဟာ ကင်မ် ကို ဝါရှင်တန်ကို ဖိတ်ခေါ်ဖို့ အကြံပြုမှုတွေလည်း ပြုလုပ်ခဲ့ပါတယ်။ ဒါဟာ အများကြီး အရင်းအနှီး ပြုလုပ်ခဲ့ရပြီးတော့ အနည်းငယ်ပဲ ပြန်လည်ရရှိခဲ့တဲ့ အနေအထားဖြစ်ပါတယ်။ ဘာဖြစ်လို့လည်းဆိုတော့ ရှင်တို့အနေနဲ့ အာရှဒေသကို ရောက်ရှိနေချိန်မှာ ဖျက်အားပြင်းဒုံးကျည်တွေနဲ့ ပစ်လွှတ်ကြိုဆိုခဲ့လို့ အစပြန်ရောက်သွားသလိုဖြစ်နေပါတယ်။ အဲဒီအချက်နဲ့ ပတ်သက်လို့ လူကြီးမင်း ဖြေဆိုနိုင်ပါမလား။

ဝန်ကြီး ပွန်ပဲယိုး။ ဟုတ်ပါတယ်။ ထင်တာကတော့ သင့်အနေနဲ့ လွဲမှားပြီး ပုံဖော်နားလည်ခဲ့ပုံပါပဲ။ ဥက္ကဋ္ဌ ကင်မ်နဲ့ အစည်းအဝေး လုပ်ခဲ့ခြင်းက သူ့အတွက် ဘာမှမပြောင်းလဲစေပါဘူး။ ဆယ်စုနှစ်အတော်ကြာမရရှိခဲ့သေးတဲ့ ရလဒ်တွေကို သံတမန်ရေးရာနဲ့ ရရှိအောင် ကြိုးပမ်းဆောင်ရွက်နေဆဲ ကြိုးပမ်းမှုတစ်ခုပါ။ လမ်းကြောင်းတွေအမျိုးမျိုးကနေ ကြိုးစားခဲ့ပေမဲ့လို့ တစ်ခုမှ မအောင်မြင်ခဲ့ပါဘူး။ ပြီးတော့ ကျွန်တော်က ပထမဦးဆုံးပါ။ ကျွန်တော်ဟာ ဗဟိုထောက်လှမ်းရေးအေဂျင်စီရဲ့ ဒါရိုက်တာဖြစ်ခဲ့တုန်းက ဒီအခွင့်အရေးအတွက် ဥက္ကဋ္ဌ ကင်မ်နဲ့သွားတွေ့တဲ့ ပထဆုံးတစ်ယောက်က ကျွန်တော်ပါပဲ။ အခုထိလည်း ကျွန်တော်တို့ ညှိနှိုင်းဆောင်ရွက်နေဆဲပါပဲ။ သူတို့ရဲ့ အဖွဲ့တွေကို ပြန်လည်ဖွဲ့စည်းပြီးတော့ ကျွန်တော်တို့နဲ့ မကြာခင်တွေ့ဆုံလိမ့်မယ်လို့ မျှော်လင့်ပါတယ်။

တစ်ခုမှတ်သားထားရမှာကတော့ ကုလသမဂ္ဂလုံခြုံရေးကောင်စီက မြောက်ကိုရီးယားအပေါ် အင်မတန်ပြင်းထန်တဲ့ စီးပွားရေးပိတ်ဆို့ခြင်း ပြစ်ဒဏ်ချမှတ်ထားတဲ့ ကိစ္စမှာ ကမ္ဘာတစ်ဝန်းလုံးက နိုင်ငံတွေနဲ့အတူ ကျွန်တော်တို့လည်း ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်နေပြီး ဒီဒေသတွင်း နိုင်ငံတွေ အနေနဲ့လည်း ကျွန်တော်တို့ချမှတ်ထားတဲ့ စီးပွားရေးပိတ်ဆို့မှုပြစ်ဒဏ်တွေ သက်ရောက်မှုရှိစေဖို့၊ ဥက္ကဋ္ဌ ကင်မ်အနေနဲ့ လွန်ခဲ့တဲ့ဖွန်လ၊ ပြီးခဲ့သည့်တစ်နှစ်အကြာက စင်ကာပူမှာ ကတိပေးခဲ့တဲ့အတိုင်း သမ္မတထရမ်ပြောတဲ့ မြောက်ကိုရီးယား ပြည်သူတွေအတွက် တောက်ပတဲ့ အနာဂတ်ဖော်ဆောင်နိုင်ဖို့အတွက် သူ့နိုင်ငံကို နျူကလီးယား လုံးဝကင်းစင်အောင် ဆောင်ရွက်မယ်ဆိုတာကို ခိုင်ခိုင်မာမာ အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်နိုင်စေဖို့ ကြိုးပမ်းဆောင်ရွက်နေကြပါတယ်။

မစ္စ အာမင်း။ အဲဒီချမှတ်ဆောင်ရွက်ချက်တွေဟာ ကုလသမဂ္ဂရဲ့ ဖြေရှင်းဆောင်ရွက်ချက်တွေနဲ့ ဆန့်ကျင်နေပါတယ်။ ကျွန်မဆိုလိုတာက အမေရိကန်အနေဖြင့် ဘယ်လောက်ကြာကြာထိ စိတ်ရှည်ရှည်ထားနိုင်ပါမလဲ။ အဲဒီပြစ်ဒဏ်တွေကို ဘယ်အဆင့်မှာ တင်းကျပ်တိုးမြှင့်ဖို့ ဆုံးဖြတ်ချက်ချပြီးတော့ အရေးယူဆောင်ရွက်ပါမလဲ။ ပြီးတော့ ဒီအချက်တွေဟာ လက်ခံလို့မရဘူးဆိုတာကို မြောက်ကိုရီးယားကို ဘယ်အချိန်မှာ အသိပေးပါမလဲ။

ဝန်ကြီး ပွန်ပဲယိုး။ ဒါကတော့ မြောက်ကိုရီးယားတွေနဲ့ ကျွန်တော်တို့အကြား ဆွေးနွေးချက်တွေကို ခင်ဗျားအနေနဲ့ သံသယ မဖြစ်သင့်ပါဘူး။ အခု ကျွန်တော်တို့ စကားပြောနေတဲ့အချိန်မှာတောင်မှပဲ ဒီဆွေးနွေးမှုတွေက လုပ်ဆောင်နေဆဲဖြစ်ပြီး မပြီးပြတ် သေးပါဘူး။ ဒါပေမယ့် သံတမန်ရေးရာလမ်းကြောင်းကတော့ ကျွန်တော်တို့ သိတဲ့အတိုင်း အဖုအထစ်တွေနဲ့အတူ ရှေ့တိုး နောက်ဆုတ်လေးတွေ ရှိပါတယ်။ ကျွန်တော်တို့ မျှော်လင့်ထားတဲ့ ရလဒ်တွေအတိုင်း ရရှိစေဖို့ရယ်၊ မြောက်ကိုရီးယားနိုင်ငံကို နျူကလီးယားလုံးဝကင်းစင်သွားစေရေးရယ် ကျွန်တော်တို့လုပ်ဆောင်သွားဖို့အတွက် အပြည့်အဝလုပ်ဆောင်ဖို့ ကျွန်တော်တို့ဘက်က သံတမန်လုပ်ထုံးလုပ်နည်းများအတိုင်း ဆောင်ရွက်သွားဖို့ ရှိပါတယ်။

မစ္စ အာမင်း။ အဲဒီလို အခြေအနေ ရောက်ဖို့အတွက် ဘယ်လောက်ထိယုံကြည်မှုရှိထားပါသလဲ။

ဝန်ကြီး ပွန်ပဲယိုး။ ကျွန်တော်တို့ ဆက်လက်ကြိုးပမ်းလုပ်ဆောင်နေပါတယ်။

မစ္စ အာမင်း။ (ရယ်မောသံ) အချိန်သတ်မှတ်ချက် တစ်ခုခုရော ရှိပါသလားရှင်။ တစ်သက်လုံးတော့ ဆွေးနွေးနေလို့ မဖြစ်ဘူးလေ။ ဘယ်အဆင့်မှာ ဘယ်လို ဆုံးဖြတ်ချက်မျိုးနဲ့ မြောက်ကိုရီးယားအပေါ်မှာ ပိုပြီး တင်းကျပ်တဲ့ဆုံးဖြတ်ချက်မျိုးကို ချမှတ်ဆောင်ရွက်သွားမလဲ။

ဝန်ကြီး ပွန်ပဲယိုး။ ကျွန်တော့်အနေနဲ့ ပြောရရင်တော့ သမိုင်းကြောင်းတစ်လျှောက်ကို ကြည့်လိုက်ရင် ကျွန်တော်တို့ဘက်ကချည်းပဲ တင်းတင်းကျပ်ကျပ်ဆောင်ရွက်ခဲ့တယ်ဆိုတာ တွေ့မြင်နိုင်ပါတယ်။

မစ္စ အာမင်း။ ဟုတ်လား။

ဝန်ကြီး ပွန်ပဲယိုး။ ခင်ဗျားပြောတဲ့ တင်းကျပ်တဲ့ ဆောင်ရွက်မှုမျိုးဆိုတာက လုံခြုံရေးကောင်စီမှာရှိတဲ့ အပြီးသတ်ဖြေရှင်းချက်များစာရင်းကို ကြည့်လိုက်ရင် ခင်ဗျားအနေနဲ့ စာရင်းကိုပဲ ကြည့်မှာမဟုတ်ပါဘူး အဲ့ဒီအချက်အလက်တွေကို ခိုင်မာအောင် ဘယ်နုရ ဆောင်ရွက်ခဲ့ ပြီးပြီလဲဆိုတာကို ကြည့်မှာပါ။ ကျွန်တော့်အထင်ကတော့ ပြင်ထန်တဲ့ ဘယ်လိုဖြစ်အကဲမျိုးတွေ ဆောင်ရွက်ထားရှိ ပြီးပြီလဲလို့ ကြည့်ရင်တော့ စိတ်ကူးထဲမှာပုံဖော်ဖို့ ခက်ခဲပါလိမ့်မယ်။

ဒီတော့ ကျွန်တော်တို့ကို ပြသဖို့အခွင့်အရေးရရှိအောင် အချိန်တစ်ခုလောက် စောင့်ကြည့်ပေးပါ။ ကမ္ဘာကြီးအတွက် မှန်ကန်တဲ့ အရာတစ်ခုဖြစ်ပါတယ်။ အခုလို သံတမန်ရေးရာလမ်းစဉ်ကနေသွားနေတာက မှန်ကန်တဲ့အားထုတ်မှုပါ။ ဒီကနေ့အတွက် မှန်ကန်တဲ့ အားထုတ်မှုဖြစ်တယ်ဆိုတာနဲ့ အညီ ကျွန်တော်တို့ရဲ့ မိတ်ဖက်တွေဖြစ်ကြတဲ့ ဂျပန်၊ တောင်ကိုရီးယား၊ တရုတ်နဲ့ ရုရှားနဲ့အတူတူ သမ္မတထရမ်၊ ကျွန်တော် နဲ့ ကျွန်တော်တို့ရဲ့ လုံခြုံရေးကောင်စီ အဖွဲ့ဝင်အားလုံးတို့ဟာ ဒီအပေါ်မှာ ဆက်လက်သုံးသပ် ဆောင်ရွက်သွားကြမှာပါ။ မြောက်ကိုရီးယားမှာ နျူကလီးယားမရှိတော့မယ့်အချိန်ကို လေးလေးနက်နက် စိတ်ပါဝင်စားစွာ မြင်တွေ့ချင်ကြတဲ့သူတွေအားလုံးက ဒီပြဿနာကို ဖြေရှင်းဖို့အတွက် ဆက်လက်ကြိုးပမ်းသွားကြမှာပါ။

မစ္စ အာမင်း။ တတိယအကြိမ် ထိပ်သီးဆွေးနွေးပွဲ မကြာခင်ဖြစ်လာတော့မလား။

ဝန်ကြီး ပွန်ပဲယိုး။ စောင့်ကြည့်ပေးပါဦး။

မစ္စ အာမင်း။ (ရယ်မောသံ။) ရှင့်အနေနဲ့ ရှင့်ရဲ့ ဆွေးနွေးဖက် မြောက်ကိုရီးယားဘက်က ညှိနှိုင်းဆွေးနွေးဖို့အခွင့်အရေးကို လက်လွှတ်ပြီး ဒီကိုရောက်မလာလို့ စိတ်ပျက်ဖူးလား။

ဝန်ကြီး ပွန်ပဲယိုး။ သူနဲ့စကားပြောဖို့ အခွင့်အရေးရဖို့အတွက် ကျွန်တော်အမြဲတမ်း စောင့်နေလျက်ပါ။ သူတို့ဒီကိုလာခဲ့ရင် ကောင်းမှာပဲလို့လည်း ကျွန်တော်တွေးတယ်။ ဒီလိုဆိုရင်တော့ ကျွန်တော်တို့ နောက်တစ်ကြိမ်စကားပြောကြဖို့ အခွင့်အရေး ရှိနိုင်တာပေါ့။ ဒီလိုနောက်တစ်ကြိမ်စကားပြောဖို့ အခွင့်အရေးကလည်း မကြာတော့ပါဘူးလို့ ကျွန်တော်မျှော်လင့်ပါတယ်။

မစ္စ အာမင်း။ ရှင့်အနေနဲ့က ညှိနှိုင်းဆွေးနွေးဖို့ ဘယ်လိုမျှော်လင့်နေတာလဲ။ ကျွန်မအထင်ပြောရရင်တော့ တစ်ဖက်က ရှင့်တို့နဲ့စကားပြောဖို့ရန်အတွက် သိပ်ပြီး လိုက်လိုက်လျောလျောမရှိသလိုပါပဲ။

ဝန်ကြီး ပွန်ပဲယိုး။ စကားတွေ အများကြီး ကျွန်တော်တို့ ပြောဖြစ်နေပါတယ်။

မစ္စ အာမင်း။ ရှင့်အနေနဲ့ ကင်ဂျီအမ်က သူ့ရဲ့ ခုံးကျည်လက်နက်အစီအစဉ်ကို လုပ်ဆောင်နေတာကို စိုးရိမ်စိတ် ဘယ်လောက် အတိုင်းအတာအထိ ရှိပါသလဲ။

ဝန်ကြီး ပွန်ပဲယိုး။ ကျွန်တော်တို့ အမြဲတမ်းစိုးရိမ်နေကြတာပဲ မဟုတ်လား။ မြောက်ကိုရီးယားနဲ့ပဲဖြစ်ဖြစ် အီရန်နဲ့ပဲဖြစ်ဖြစ် ကျွန်တော်တို့လုပ်တဲ့ အဓိကကျတဲ့လုပ်ငန်းစဉ်တွေထဲမှာ သမ္မတထရမ်အနေနဲ့ နျူကလီးယားလက်နက်မ ပြန့်ပွားရေးကို လုပ်ဆောင်ခဲ့ပါတယ်။ ရုရှားတွေနဲ့ မဟာဗျူဟာကျကျ လုံခြုံရေးဆွေးနွေးချက်တွေ ဆောင်ရွက်ဖို့အတွက်ကိုလည်း သမ္မတထရမ်က နားလည်သဘောပေါက်ပြီး လုပ်ဆောင်နေပါတယ်။

သူတို့အားလုံးမှာ တူညီနေတဲ့အဓိကအချက်ရှိပါတယ်။ အဲ့ဒါကတော့ နျူကလီးယားလက်နက်တွေရဲ့ဆိုးကျိုးတွေနဲ့ အဲဒီလက်နက်တွေ ပြန့်ပွားလာခြင်းဟာ အမှန်ဖြစ်ပြီး အရေးကြီးသတိထားရမှာပါ။ ဒီအတွက်ကြောင့် ကျွန်တော့်အနေနဲ့ မြောက်ကိုရီးယားတွေနဲ့ ဒီလိုဆွေးနွေးမှုတွေကို အမှန်တကယ်ရှေ့ဆက်ချင်ပါတယ်။ ဆွေးနွေးမှုတွေကို ကျော်ဖြတ်ပြီးတော့ ချမှတ်ဆောင်ရွက်ရမှာတွေကို

ချက်ချင်းပဲလုပ်ဆောင်လိုပါတယ်။ ဒါကတော့ ကျွန်တော်တို့ လုပ်ဆောင်ရမှာပါ။ သမ္မတကြီးကလည်း ကျွန်တော့်ကို ဒီလိုရည်မှန်းချက်တွေကိုဦးတည်ဆောင်ရွက်ခိုင်းထားပါတယ်။ ကျွန်တော်တို့ဘက်ကလည်း မျှော်မှန်းထားသလိုမျိုး မြန်နိုင်သမျှ မြန်မြန်ဖြစ်လာစေဖို့ ဝီရိယရှိရှိ ကြိုးပမ်းဆောင်ရွက်နေပါတယ်။

မစ္စ အာမင်း။ တရုတ်နိုင်ငံအနေနဲ့ရော ဘယ်လိုအခန်းကဏ္ဍမျိုးကနေ ပါဝင်နိုင်မယ်လို့ထင်ပါသလဲ။

ဝန်ကြီး ပွန်ပဲယိုး။ ကြီးကြီးမားမားပါဝင်နေပါတယ်။ တရုတ်နိုင်ငံအနေနဲ့ ကုလသမဂ္ဂလုံခြုံရေးကောင်စီ ဖြေရှင်းချက်မူဝါဒ အောက်ကနေပြီးတော့ အားထုတ်ဆောင်ရွက်ချက်တွေကို ကျွန်တော် တကယ်ကို ချီးကျူးပါတယ်။ သူတို့က တကယ်ကိုပဲ အင်အားတစ်ခုပါပဲ။ သူတို့ဘက်ကလည်း အကူအညီ ဖြစ်စေခဲ့ပါတယ်။ မနေ့ကပဲ နိုင်ငံခြားရေးရာဝန်ကြီးနဲ့ တွေ့ဆုံခဲ့ပါတယ်သေးတယ်။ ဒီအကြောင်းအရာကိုပဲ ကျွန်တော်တို့ပြောခဲ့ကြတာပါ။

ကုလသမဂ္ဂလုံခြုံရေးကောင်စီဖြေရှင်းချက်မူဝါဒကို ခိုင်မာလာအောင်သူတို့ဘက်က ဆက်လက်ပြီး အားထုတ်ကြိုးပမ်းပေးသွားမှာဖြစ်ပြီး သံတမန်ရေးရာဖြေရှင်းချက်တစ်ခုအနေနဲ့ သူတို့ရှိနေမယ်ဆိုတာကိုလည်း သူတို့ဘက်ကနေပြီးတော့ ထပ်မံပြောကြားခဲ့ပါတယ်။

မစ္စ အာမင်း။ ဝန်ကြီး ပွန်ပဲယိုးရှင်။ ကျွန်မတို့ရဲ့ ဆွေးနွေးချက်ကို ရပ်ဖို့အတွက် ကျွန်မကို ပြောလာပါပြီ။ နောက်ဆုံးမေးခွန်းတစ်ခုပဲ ကျန်ပါတော့တယ်။ ရှင်က အီရန်အကြောင်းကျွန်မကို ပြောပြလာတော့ ကျွန်မဆိုလိုတာက အမေရိကန်အနေနဲ့ အီရန်ရဲ့ရေနံတွေ ပြည်ပကို တင်ပို့မှု ပိတ်ဆို့ခြင်းဆောင်ရွက်နေပေမဲ့လို့ ရှင်တို့ရဲ့ အာရှမဟာမိတ်နိုင်ငံတွေအနေနဲ့ကတော့ သူတို့နိုင်ငံထဲကို အီရန်ကနေ ရေနံတင်သွင်းနေကြတယ်လို့ လူတွေက သတိထားမိနေကြပါတယ်။ ရှင်အနေနဲ့ ဒီကိစ္စအပေါ်ဘယ်လို ထင်မြင်ချက်တွေရှိနေပြီးတော့ ဘယ်လိုအရေးယူဆောင်ရွက်သွားမယ်ဆိုတာကိုလည်း သိပါရစေ။

ဝန်ကြီး ပွန်ပဲယိုး။ ရှင်းရှင်းလေးပါပဲ။ စီးပွားရေးပိတ်ဆို့မှုပြစ်ဒဏ်တွေကို မလုပ်ဆောင်ရသေးခင် အီရန်ကနေပြီးတော့ တစ်နေ့ကို ရေနံစည် ၂.၇ ဘီလီယံလောက်ရှိတဲ့ ရေနံတွေကို ကမ္ဘာအနှံ့ သင်္ဘောနဲ့တင်ပို့ရောင်းချခဲ့ပါတယ်။ ဇွန်နဲ့ ဇူလိုင်လ နှစ်လရဲ့တစ်လစီမှာတော့ သန်းတစ်ဝက်ထက်တောင် နည်းသွားခဲ့ပါတယ်။ တကယ်တော့ သန်းတစ်ဝက်ထက်မက သုညအထိတောင် ရောက်သွားခဲ့သင့်တာပါ။ စီးပွားရေးပိတ်ဆို့မှုပြစ်ဒဏ်က အင်မတန်ကို ထိရောက်ခဲ့ပြီး ကျွန်တော်တို့အနေနဲ့လည်း နေရာအသီးသီးမှာ ပိုပြီးခိုင်မာအောင် ဆောင်ရွက်သွားပါမယ်။ ဒီစီးပွားရေး ပိတ်ဆို့မှုပြစ်ဒဏ်နဲ့ဆန့်ကျင်ပြီး ဆောင်ရွက်နေကြတဲ့ မည်သည့်ကုမ္ပဏီ၊ မည်သည့်နိုင်ငံတွေ ရှိနေပါစေ ကျွန်တော်တို့ စီးပွားရေးပိတ်ဆို့မှုပြစ်ဒဏ်ကို ဆက်လက်ပြီး ခိုင်မာအောင် ကြိုးပမ်းသွားမှာပါ။ တရုတ်နိုင်ငံထဲက ကုမ္ပဏီတစ်ခုကိုလည်း ဆက်လက်မလုပ်ဆောင်နိုင်အောင် ကျွန်တော်တို့ ပိတ်ဆို့ခဲ့ပြီးပါပြီ။ ကျွန်တော်တို့ ဒီလိုမျိုး ဆက်လက် ဆောင်ရွက်သွားမှာပါ။ ကမ္ဘာက ဘယ်သူ့ကိုမဆို ခြိမ်းခြောက်နိုင်တဲ့ နျူကလီးယားလက်နက်တည်ဆောက်ဖို့အတွက် အယာတိုလာ နဲ့ အီရန်အစွဲလမ်းမစ်သမ္မတနိုင်ငံရဲ့ ချမ်းသာကြွယ်ဝမှုနဲ့ အရင်းအမြစ်တွေ ပိုင်ဆိုင်နေတာကို ကျွန်တော်တို့အနေနဲ့ ငြင်းဆိုမှုပြုလုပ်တဲ့ ကိစ္စက လုံးဝအရေးကြီးပါတယ်။

မစ္စ အာမင်း။ ဟုတ်ကဲ့ပါရှင်။ ဒီနေ့အခုလို အချိန်ပေးဖြေကြားပေးတဲ့အတွက် ဝန်ကြီး ပွန်ပဲယိုးကို ကျေးဇူးတင်ပါတယ်။

ဝန်ကြီး ပွန်ပဲယိုး။ ကျေးဇူးတင်ပါတယ်ခင်ဗျား။

မစ္စ အာမင်း။ အမြင်သဘောထားများ မျှဝေပေးတဲ့အတွက် ကျေးဇူးတင်ပါတယ်။

ဝန်ကြီး ပွန်ပဲယိုး။ ကျေးဇူးတင်ပါတယ်။

မစ္စ အာမင်း။ ကြံရောက်လာတဲ့ လူကြီးမင်းများအားလုံးကို ကျေးဇူးတင်ပါတယ်။